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ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PLN/2024/12 El ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:
Ordinària

Data:
26 / de setembre / 2024

Durada:
Des de les 19:30 fins a les 21:05

Lloc:
Casal de cultura batle Miquel Amengual (Can Dometo)

Presidida per:
PERE TORRENS ESCALAS

Secretari:
Jaime Torres Ferrer

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

Núm. d'identificació Nom i Cognoms Assisteix

78214557K Catalina Alemany Buades SÍ

78210510E Catalina Guasp Cladera NO

44327567N Coloma Capó Saletas SÍ

43025899Y Guillem Vicens Xamena SÍ

42978543F Josep Pons Buades SÍ

78215780W Esteve Gomila Candel SÍ

45538305F Miquel Gallardo Esgleas SÍ

43052263N PERE TORRENS ESCALAS SÍ

42962927P Rafael Capó Cerdá SÍ

Excuses d'assistència presentades:
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1.  Catalina Guasp Cladera: 
«Enfermetat»

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la sessió,
procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

1.- Punts d'urgència

Prèvia votació de la urgència, la qual s’aprova per unanimitat dels membres assistents, el batle
eleva al plenari les següents propostes:

1.1.- Expedient 199/2024. Presa de possessió nou regidor

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:

Expedient núm.: 199/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Càrrecs Públics (Nomenament o Cessament)

PROPOSTA

“Considerant que, amb data 26/07/2024 (RE nº 2024-E-RC-772), es va tenir constància de l'escrit de
renúncia de la Sra. Maria Antònia Pons-Estel Tugores al càrrec de Regidora d'aquest Ajuntament, pel
grup polític TOT PER BÚGER.

Considerant que, amb data 09/09/2024, per Acord del Ple, es va prendre coneixement de la renúncia
abans referida.

Considerant que, amb data 10/09/2024 (RE JEC nº 2024005380), es va sol·licitar a la Junta Electoral
l'expedició de la corresponent credencial del candidat següent en la llista de TOT PER BÚGER.

Considerant que, amb data 25/09/2024, es va rebre de la Junta Electoral la credencial acreditativa de
la condició d'electe a favor del candidat al qual correspon cobrir la vacant produïda, en concret, el Sr.
Esteve Gomila Candel.

Considerant que es va notificar fefaentment a l’interessat la recepció de la credencial expedida per la
Junta Electoral, perquè procedís a prendre possessió del càrrec de Regidor en aquest Ajuntament.

Realitzada la tramitació legalment establerta i vist l'Informe de Secretaria de data 20 de juliol de
2020, es proposa al Ple l'adopció del següent

ACORD
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Acceptar la presa de possessió del Sr. Esteve Gomila Candel del càrrec de Regidor de l'Ajuntament
pel grup polític TOT PER BÚGER, en substitució de la Sra. Maria Antònia Pons-Estel Tugores.”

I per a això i complint amb el procediment legalment establert, el Batle passa a demanar al candidat,
si:

«Jureu o prometeu per la vostra consciència i honor complir fidelment les obligacions del càrrec de
Regidor de l'Ajuntament de Búger amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució, com a
norma fonamental de l'Estat?» (article 1 del Reial decret 707/1979, de 5 d'abril, regulador de la
fórmula per a presa de possessió de càrrecs o funcions públiques).

El Regidor respon afirmativament, utilitzant la fórmula: sí, ho prometo, per imperatiu legal.

Després de la presa de possessió com a Regidor s'incorpora a la Sessió el Sr. Esteve Gomila Candel.

.

1.2.- Expedient 257/2024. Pròrroga del Conveni de col·laboració amb ABAQUA i l’Ajuntament
de Campanet per a la millora del sistema de sanejament i depuració associat a l’EDAR de
Campanet

Favo
rable

Tipus de votació: Nominal

A favor: 6, En contra: 0, Abstencions: 2, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Guillem Vicens Xamena, Josep
Pons Buades, Esteve Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Abste
nc ion
s

Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

Absen
ts

---

Resolució:

Expedient núm.: 257/2024
Acord del Ple

 Convenis (Aprovació, Modificació o Extinció)Procediment:
 Agència Balear de l’Aigua i la Qualitat Ambiental (ABAQUA), Ajuntament de CampanetInteressat:

PROPOSTA ACORD DE PLE

Mitjançant acord de Plenari de data 30 de juliol de 2020, es va aprovar el Conveni de col·laboració
amb ABAQUA i l’Ajuntament de Campanet per a la millora del sistema de sanejament i depuració
associat a l’EDAR de Campanet. Aquest conveni va ser signat per totes les parts implicades en data
2 d’octubre de 2020 (Conveni adjunt a la proposta).
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El conveni esmentat preveu, en la seva clàusula quarta, una vigència de quatre (4) anys, amb una
possible pròrroga de quatre anys més.

Vista la necessitat de prorrogar els acords de cooperació entre ABAQUA, l’Ajuntament de Campanet
i l’Ajuntament de Búger per continuar amb el model vigent en matèria de sanejament.

Per l’exposat, el Batle proposa al Ple:

1r.-L’aprovació de la pròrroga del Conveni de col·laboració amb ABAQUA i l’Ajuntament de
Campanet per a la millora del sistema de sanejament i depuració associat a l’EDAR de Campanet,
per un termini de quatre (4) anys.

2n.- Donar trasllat d’aquest acord a ABAQUA i a l’Ajuntament de Campanet.

2.- Aprovació d'actes de sessions anteriors

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:

S’aproven, per unanimitat dels membres assistents, les següents actes de sessions del Ple:
- Acta de la sessió ordinària de Ple de data 25/07/2024
- Acta de la sessió extraordinària urgent de Ple de data 09/09/2024

.

3.- Expedient 226/2024. Modificació de Crèdits - Baixa de crèdits nº 1/2024 per restablir
equilibri pressupostari

Favor
able

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 2, Abstencions: 1, Absents: 0

A favor Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Esteve
Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas

Absten
cions

Rafael Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient núm.: 226/2024
Proposta d’acord

 Modificació de Crèdits - BC 1/2024Procediment:
 Esborrany [] Provisional [] Definitiu [x]Tipus d'Informe:

PROPOSTA D’ACORD
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Considerant que, la Intervenció municipal va presentar la seva proposta en la qual s'argumentava la
necessitat de tramitar un procediment per a la modificació de crèdit del Pressupost en vigor, en la
modalitat de baixa de crèdits.

Considerant que es va emetre Memòria d'Alcaldia en la qual s'especificava les partides
pressupostàries propostes i la justificació de l'expedient de baixa per anul·lació per a aquesta fi.

Considerant que es va emetre informe jurídic sobre la Legislació aplicable i el procediment a seguir
en relació amb aquest assumpte.

Considerant que es va informar favorablement per part d'Intervenció la proposta d'Alcaldia.

Realitzada la tramitació legalment establerta i vist l'Informe-proposta de data 6/09/2024, es proposa
al Ple l'adopció del següent

ACORD

Aprovar l'expedient de reducció de despeses del pressupost vigent mitjançant baixa per anul·lació de
crèdit, per import de 11.064,95 €, per restablir l'equilibri pressupostari com a conseqüència de la
constatació d'una reducció d'ingressos amb motiu de l’esmena d’un error en la confecció del
pressupost 2024 fent constar una previsió d’ingrés finançat pel Consell de Mallorca que no s’ajusta a
la realitat, d'acord al següent detall:

Baixes per anul·lacions en aplicacions d’Ingressos

Aplicació Descripció C r è d i t s
inicials

Baixes o
anul·lacions

Crèdits
finalsPro

gr.
Econò
mica

- 76102.
02

POS 2020-2021 Redacció Projecte C
/Carretera, Mascaró i Llorenç Riber

11.064,95
€

11.064,95 € 0,00 €

TOTAL BAIXES 11.064,95
€

11.064,95 €

Baixes per anul·lacions en aplicacions de Despeses

Aplicació Descripció C r è d i t s
inicials

Baixes o
anul·lacions

Crèdits
finalsPro

gr.
Econò
mica

153
2

61901.
02

POS 2020-2021 Redacció Projecte C
/Carretera, Mascaró i Llorenç Riber

11.064,95
€

11.064,95 € 0,00 €

TOTAL BAIXES 11.064,95
€

11.064,95 €

A més, queda acreditat el compliment del requisit que estableix l'article 50 del Reial decret 500/1990,
de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol I del Títol VI de la Llei 39/1988, de 28 de desembre,
Reguladora de les Hisendes Locals, en matèria de pressupostos, que especifica que pugui donar-se
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de baixa per anul·lació qualsevol crèdit del pressupost de despeses fins a la quantia corresponent al
saldo de crèdit sempre que aquesta dotació s'estimi reduïble o anul·lable sense pertorbació del
respectiu servei.

Explicacions del sentit del vot:

1. Guillem Vicens Xamena:
El portaveu del grup MÉS, Sr. Guillem Vicens, diu que el seu grup votarà en contra perquè
consideren que la modificació pressupostària deriva dels canvis constants de criteri i les successives
substitucions de projectes, fets que han provocat que es perdin molts diners de les subvencions.

2. PERE TORRENS ESCALAS:
El batle, Sr. Pere Torrens (TxB), contesta al portaveu del grup MÉS dient que no ha hagut cap canvi
de criteri, sinó que davant circumstàncies sobrevingudes han hagut de prendre decisions per adaptar-
se, i així aprofitar les subvencions.

.

4.- Expedient 10/2024. Modificació de Crèdits - Transferència de crèdits entre aplicacions de
diferent àrea de despesa nº 1/2024

Favor
able

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 3, Abstencions: 0, Absents: 0

A favor Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Esteve
Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

Absten
cions

---

Absent
s

---

Resolució:

Expedient núm.: TRANSFERÈNCIA ENTRE APLICACIONS DE DIFERENT ÀREA DE DESPESA
Exp.01/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Modificació de Crèdit

PROPOSTA ACORD PLE

Davant la necessitat immediata d'actuació per modificar els crèdits, pels següents motius: redacció
projecte carrer Carretera, Mascaró i Llorenç Riber, per la qual cosa el crèdit consignat en el vigent
Pressupost de la Corporació és insuficient i no ampliable, vist l’expedient de baixa de crèdits 1/2024
per restablir l’equilibri pressupostari, i vists els articles 179 i 180 del Text Refós de la Llei Reguladora
de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març i atès que cal
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efectuar una transferència de crèdits d'altres aplicacions del Pressupost vigent no compromeses
pertanyents a diferent àrea de despesa,

ACORDA

Primer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdits nº 1/2024, amb la modalitat de transferència
de crèdits entre aplicacions de diferent grup de programa, d’acord al següent detall:

1. Modificar el pressupost de despeses del present exercici incrementant les següents aplicacions:

Descripció C r e d .
Inicial

Increme
nt

C r e d .
Definitiu

1532.61901.02 POS 2020-2021 Redacció Projecte C/Carretera,
Mascaró i Llorenç Riber

0,00 € 11.064,
95 €

11.064,95
€

11.064,
95 €

11.064,95
€

TOTAL INCREMENT: 11.064,95 €

El finançament d’aquests increments es farà mitjançant transferències d’altres aplicacions amb
diferent vinculació jurídica, que queden disminuïdes com a continuació s’indica:

Aplicació C r e d .
Inicial

Disminuci
ó

C r e d .
Definitius

1630.13000 Retribucions personal serveis neteja i
manteniment

115.503,48
€

11.064,95
€

104.438,53 €

TOTAL DISMINUCIÓ: 11.064,95 €

Segon.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci en el taulell d’edictes de l’Ajuntament i
en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per termini de quinze dies, durant els quals els interessats
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament
aprovat si durant l’esmentat termini no es presenten reclamacions; en cas contrari, el Ple adoptarà
acord exprés relatiu a la resolució d’aquelles i a la aprovació definitiva.

Explicacions del sentit del vot:

1. Guillem Vicens Xamena:
El portaveu del grup MÉS, Sr. Vicens, manifesta que el seu grup votarà en contra de la proposta
perquè consideren que no es poden retallar les retribucions del personal del servei de manteniment,
atès que els carrers estan bruts i reben constants queixes dels veïnats per l’estat de neteja dels
carrers del poble.

2. PERE TORRENS ESCALAS:
El batle, Sr. Torrens, contesta al portaveu del grup MÉS dient que si es retalla d’aquesta partida és
perquè es pot fer sense afectar al servei. És a dir, es pot disminuir perquè hi ha un excedent dins la
partida, però no es toca el sou de cap treballador i seguiran fent la mateixa feina. La previsió inicial
del pressupost contemplava el sou d’un oficial de brigada, però encara no han finalitzat els processos
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d’estabilització i no tenim en plantilla cap oficial de brigada. Per aquest motiu, aquest crèdit es
destinarà a una altra finalitat.

3. Rafael Capó Cerdá:
El portaveu del grup PSOE, Sr. Rafel Capó, manifesta que entén que s’hagi de retallar una partida
per dotar una altra, però votarà en contra.

.

5.- Expedient 11/2024. Modificació de Crèdits - Crèdit Extraordinari nº 5/2024 finançat
mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits d'Altres Aplicacions

Favor
able

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

A favor Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Esteve
Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Absten
cions

Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient Núm: CE 05/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Modificació de crèdits

Assumpte: Aprovació de crèdit extraordinari finançat mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits
d'Altres Aplicacions

PROPOSTA DE BATLIA

Considerant l’existència de despeses que no es poden demorar fins l’exercici següent, pel que no
existeix crèdit en el vigent Pressupost de la Corporació, i atès que cal efectuar anul·lacions o baixes
de crèdits d'altres aplicacions del Pressupost vigent no compromeses, les dotacions del qual
s'estimen reduïbles sense pertorbació del respectiu servei, segons queda justificat en la Memòria que
acompanya a la present resolució.

ACORD

PRIMER.- Aprovar l’expedient de Crèdit Extraordinari nº 5/2024, finançat mitjançant baixes de crèdits
d'altres aplicacions no compromeses, d'acord al següent detall:

Altes en aplicacions de despeses
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Descripció Cred.Inicial Increment Cred. Definitiu

1532.61902 POS 2020-2021 Aparcament CR Creu 0,00 € 35.541,84 € 35.541,84 €

TOTAL INCREMENT: 35.541,84 €

Baixes o Anul·lacions en Concepte de Despeses

Aplicació C r e d .
Inicial

Disminu
ció

C r e d .
Definitius

1532.61901.01 POS 2020-2021 Pavimentació c/Carretera,
Mascaró i Llorenç Riber

219.454,
82 €

35.541,8
4 €

183.912,98
€

TOTAL DISMINUCIÓ: 35.541,84 €

SEGON.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci al taulell d’anuncis de l’Ajuntament i
en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per un termini de quinze dies, durant els quals els interessats
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament
aprovat si durant l’esmentat termini no s’haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple
disposarà del termini d’un mes per resoldre.

.

6.- Expedient 249/2024. Modificació de Crèdits - Crèdit Extraordinari nº 6/2024 finançat
mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits d'Altres Aplicacions

Favor
able

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

A favor Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Esteve
Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Absten
cions

Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient Núm: CE 06/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Modificació de crèdits
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Assumpte: Aprovació de crèdit extraordinari finançat mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits
d'Altres Aplicacions

PROPOSTA DE BATLIA

Considerant l’existència de despeses que no es poden demorar fins l’exercici següent, pel que no
existeix crèdit en el vigent Pressupost de la Corporació, i atès que cal efectuar anul·lacions o baixes
de crèdits d'altres aplicacions del Pressupost vigent no compromeses, les dotacions del qual
s'estimen reduïbles sense pertorbació del respectiu servei, segons queda justificat en la Memòria que
acompanya a la present resolució.

ACORD

PRIMER.- Aprovar l’expedient de Crèdit Extraordinari nº 6/2024, finançat mitjançant baixes de crèdits
d'altres aplicacions no compromeses, d'acord al següent detall:

Altes en aplicacions de despeses

Descripció Cred.Inicial Increment Cred. Definitiu

1710.61900 Adquisicó jocs infantils 0,00 € 5.500,00 € 5.500,00 €

TOTAL INCREMENT: 5.500,00 €

Baixes o Anul·lacions en Concepte de Despeses

Aplicació C r e d .
Inicial

Disminuci
ó

C r e d .
Definitiu

3370.62307 Adquisicó de carpes per a activitats l’aire
lliure

5.500,00 € 5.500,00 € 0,00 €

TOTAL DISMINUCIÓ: 5.500,00 €

SEGON.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci al taulell d’anuncis de l’Ajuntament i
en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per un termini de quinze dies, durant els quals els interessats
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament
aprovat si durant l’esmentat termini no s’haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple
disposarà del termini d’un mes per resoldre.

.

7.- Expedient 250/2024. Modificació de Crèdits - Crèdit Extraordinari nº 7/2024 finançat
mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits d'Altres Aplicacions

Favor
able

Tipus de votació: Nominal

A favor: 5, En contra: 0, Abstencions: 3, Absents: 0

A favor Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, Esteve
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Gomila Candel, PERE TORRENS ESCALAS

E n
contra

---

Absten
cions

Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

Absent
s

---

Resolució:

Expedient Núm: CE 07/2024

Proposta de Batlia

Procediment: Modificació de crèdits

Assumpte: Aprovació de crèdit extraordinari finançat mitjançant Anul·lacions o Baixes de Crèdits
d'Altres Aplicacions

PROPOSTA DE BATLIA

Considerant l’existència de despeses que no es poden demorar fins l’exercici següent, pel que no
existeix crèdit en el vigent Pressupost de la Corporació, i atès que cal efectuar anul·lacions o baixes
de crèdits d'altres aplicacions del Pressupost vigent no compromeses, les dotacions del qual
s'estimen reduïbles sense pertorbació del respectiu servei, segons queda justificat en la Memòria que
acompanya a la present resolució.

ACORD

PRIMER.- Aprovar l’expedient de Crèdit Extraordinari nº 7/2024, finançat mitjançant baixes de crèdits
d'altres aplicacions no compromeses, d'acord al següent detall:

Altes en aplicacions de despeses

Descripció Cred.Inicial Increment Cred. Definitiu

2310.22706.02 Servei d’Ajuda a Domicili 0,00 € 11.000,00 € 11.000,00 €

TOTAL INCREMENT: : 11.000,00 €

Baixes o Anul·lacions en Concepte de Despeses

Aplicació C r e d .
Inicial

Disminuci
ó

C r e d .
Definitiu

1330.21000 Senyalització viària, control trànsit 8.000,00 € 2.000,00 € 6.000,00 €

1600.21300 Manteniment i reparacions xarxa clavegueram 6.000,00 € 2.000,00 € 4.000,00 €

1621.62200 Caseta Refugi Parc Verd 3.000,00 € 3.000,00 € 0,00 €

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

JY
SD

R
9S

6H
SS

ZR
E3

YC
TS

KR
R

C
D

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

ug
er

.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

1 
de

 1
8 



Ajuntament de Búger

12 / 18

Ajuntament de Búger

1650.21300 Manteniment i conservació xarxa enllumenat
públic

8.000,00 € 2.000,00 € 6.000,00 €

1710.21000 Manteniment i conservació places i jardins 4.000,00 € 2.000,00 € 2.000,00 €

TOTAL DISMINUCIÓ: 11.000,00 €

SEGON.- Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci al taulell d’anuncis de l’Ajuntament i
en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per un termini de quinze dies, durant els quals els interessats
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament
aprovat si durant l’esmentat termini no s’haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple
disposarà del termini d’un mes per resoldre.

.

8.- Moció del grup MÉS - Recollida selectiva

Desfavorabl
e

Tipus de votació: Nominal

A favor: 3, En contra: 3, Abstencions: 2, Absents: 0

A favor Guillem Vicens Xamena, Miquel Gallardo Esgleas, Rafael Capó Cerdá

En contra Coloma Capó Saletas, Josep Pons Buades, PERE TORRENS
ESCALAS

Abstencion
s

Catalina Alemany Buades, Esteve Gomila Candel

Absents ---

Resolució:

El portaveu del grup MÉS PER BÚGER, Sr. Vicens, exposa la següent moció:

“MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL MÉS PER BÚGER PER A LA MILLORA DE LA INFORMACIÓ I EL
FUNCIONAMENT DE LA RECOLLIDA SELECTIVA DE RESIDUS

Atès que el sistema de recollida selectiva de residus és una eina clau per a la sostenibilitat ambiental
del municipi de Búger, i que és fonamental que la ciutadania tingui coneixement clar i detallat sobre
com s'han de gestionar les diferents fraccions de residus.
Atès que en les darreres setmanes, a través de diferents xarxes socials i converses veïnals, s’ha
observat un cert malestar i confusió pel que fa al correcte funcionament de la recollida selectiva,
indicant que alguns veïns no tenen prou clar com s'han de treure les diferents fraccions de fems.
Atès que hi ha una manca d'informació detallada sobre el funcionament del punt verd, els tipus de
residus que s'hi poden deixar i el seu horari, fet que provoca dubtes entre els ciutadans i un ús
inadequat de l'espai per part d'alguns veïns.
Atès que s’han detectat comportaments incívics i poc respectuosos amb el sistema de recollida de
residus, la qual cosa repercuteix negativament en la imatge del municipi, la salut pública i la protecció
del medi ambient.
Considerant que és responsabilitat de l’Ajuntament garantir que tots els ciutadans rebin la informació
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1.  

2.  

3.  

4.  

5.  

6.  

7.  

adequada per tal de fomentar una bona pràctica en la gestió de residus i reduir al màxim l'impacte
ambiental de les accions incíviques.

Per tot això, el grup municipal MÉS per Búger proposa al Ple municipal els següents acords:

Sol·licitar a l’equip de govern que faciliti informació detallada sobre el funcionament del sistema
de recollida de residus, incloent-hi les diferents fraccions de fems i el calendari específic de
recollida.

Demanar a l’equip de govern que sol·liciti suport tècnic a la Mancomunitat del Raiguer, així com
a professionals especialitzats en la gestió de residus, per a l'organització de conferències o
tallers informatius destinats a la població. Aquests esdeveniments haurien d’explicar
detalladament com separar i treure les diferents fraccions de fems, amb especial èmfasi en els
aspectes més confusos per a la ciutadania.

Instar a l’equip de govern a editar i distribuir informació específica per a les propietats amb
lloguer vacacional, amb l’objectiu que els turistes i els visitants

temporals també coneguin i segueixin les normatives de recollida de residus del municipi.

Ampliar i millorar la comunicació en relació amb el funcionament del punt verd, detallant els tipus
de residus que s’hi poden dipositar i l'horari de funcionament. Aquesta informació hauria de ser
fàcilment accessible per a tots els veïns, tant en format físic com digital, aprofitant les xarxes
socials i el web de l’Ajuntament.

Recordar periòdicament a la ciutadania, mitjançant campanyes informatives, l'ús correcte dels
contenidors, la separació adequada de residus i la necessitat de mantenir un comportament cívic
que respecti l’entorn i els serveis municipals.

Actualitzar les ordenances municipals per tal que s’estableixin sancions que permetin controlar
els infractors de manera més severa i així persuadir el seu comportament incívic.

Sol·licitar un increment de la vigilància i l’aplicació de mesures sancionadores per a aquells
veïns que reiteradament demostrin comportaments incívics en relació amb la recollida de residus
i l’ús del punt verd.”

Votació:
La proposta queda rebutjada en segona votació, amb vot de qualitat del batle, sent el resultat d’
ambdues votacions el següent: 3 vots a favor (MÉS + PSOE), 3 vots en contra (Sr. Pere Torrens,
Sra. Coloma Capó i Sr. Josep Pons de TxB), i 2 abstencions (Sra. Catalina Alemany i Sr. Esteve
Gomila de TxB).

Explicacions del sentit del vot:

1. PERE TORRENS ESCALAS:
El batle, Sr. Torrens manifesta que votarà en contra de la moció pels següents motius:

Pel que fa a les xarxes socials, considera que si algú té queixes les ha de comunicar
directament a l’ajuntament, i no té constància que n’hagi entrat cap.
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Tots els veïns tenen l’imant, les borses, etc. A tots els ciutadans se’ls informa des de l’
ajuntament, i saben com treure les fraccions, però sempre haurà comportaments inadequats.

Pel que fa a l’empresa concessionària del servei de recollida de residus, contractada per la
Mancomunitat, aquesta setmana passada vam tenir una reunió on vam compartir diversos batles
les queixes coincidint tots que el servei no es presta degudament.

Pel que fa al punt verd, teniu part de raó, ja que tenim un problema de personal i fins que no
tornin els treballadors facilitats pel SOIB no podrem tornar a tenir allà personal fix. Però tenim
previst, d’una banda, implementar un sistema d’accés al punt verd mitjançant una targeta
identificativa per la gent de foravila, i d’altra, recuperar la borsa vermella.

I quant als habitatges turístics, es va fer una reunió amb gent de la Mancomunitat i propietaris
dels habitatges turístics per reiterar la necessitat de la seva col·laboració per a dur a terme la
recollida selectiva.

Per tant, s’estan duent a terme moltes actuacions per l’equip de govern per a millorar la recollida
selectiva.

2. Rafael Capó Cerdá:
El regidor pel PSOE, Sr. Capó, manifesta que votarà a favor de la moció perquè està cansat de
veure que tothom deixa els residus de qualsevol manera i no enten quina utilitat té la borsa vermella.
També diu que considera que s’hauria de posar una caseta al punt verd per al personal que faci feina
allà.

.

9.- Moció del grup MÉS - Subvenció jaciments arqueològics

F a v
o r a
ble

Tipus de votació: Nominal

A favor: 7, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Coloma Capó Saletas, Guillem Vicens Xamena, Esteve
Gomila Candel, Miquel Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS, Rafael Capó
Cerdá

En c
ontra

---

Abs t
encio
ns

Josep Pons Buades

Abse
nts

---

Resolució:

El portaveu del grup MÉS PER BÚGER, Sr. Vicens, exposa la següent moció:
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1.  

2.  

3.  

4.  

1.  

2.  

“Moció presentada pel grup municipal MÉS per Búger per a sol·licitar la subvenció per a l'adquisició
de terrenys amb jaciments arqueològics a l'illa de Mallorca, any 2024

Atès que el Consell Insular de Mallorca, a través del Departament de Cultura i Patrimoni, va publicar
al BOIB el 10 de setembre una convocatòria d'ajuts per a l'adquisició de terrenys on es localitzin
jaciments arqueològics, amb l'objectiu de conservar, restaurar, estudiar, investigar i posar en valor
aquests espais.
Atès que el nostre municipi de Búger compta amb la presència documentada de jaciments
arqueològics d'alt valor històric i cultural que formen part del nostre patrimoni local i que és necessari
protegir, estudiar i difondre, com per exemple la cova de can Mossènyer o el Rafal des Puig.
Atès que la convocatòria d'ajuts especifica que els ajuntaments poden optar a una subvenció del
100% del cost per a l'adquisició de terrenys amb jaciments arqueològics si la població del municipi és
inferior a 3.000 habitants, com és el cas de Búger.
Atès que la protecció i la posada en valor del patrimoni històric no només té un impacte positiu en la
conservació de la nostra història, sinó que també suposa un benefici col·lectiu per a tota la
comunitat, amb el potencial de fomentar el turisme cultural i educatiu.
Atès que aquesta subvenció és una oportunitat per iniciar estudis més detallats sobre el jaciment o
jaciments arqueològics, editar material informatiu, i obrir la porta a futures investigacions
acadèmiques o professionals sobre el nostre patrimoni històric.

Per tot això, proposam al Ple municipal l'adopció dels següents acords:

Instar l'equip de govern a sol·licitar la subvenció convocada pel Consell Insular de Mallorca per a
l'adquisició de terrenys on es localitzin jaciments arqueològics al municipi de Búger, d'acord amb
les bases i els terminis establerts a la convocatòria.

Procedir a la identificació i catalogació dels terrenys d'interès arqueològic al municipi, si no s'ha
fet ja, per tal d'iniciar els tràmits pertinents d'adquisició pública i garantir la protecció i posada en
valor del patrimoni local.

Facilitar la col·laboració amb institucions acadèmiques, científiques o culturals que puguin estar
interessades en la recerca i estudi dels jaciments arqueològics locals, així com elaborar plans de
difusió i informació dirigits a la població del municipi i als visitants.

Donar trasllat d'aquesta moció al Consell Insular de Mallorca, Departament de Cultura i
Patrimoni, així com a les entitats o institucions interessades en la protecció del patrimoni històric.”

S’acorda modificar la moció eliminant el punt primer de la proposta, per la qual cosa sotmeten a
votació els següents acords:

Procedir a la identificació i catalogació dels terrenys d'interès arqueològic al municipi, si no s'ha
fet ja, per tal d'iniciar els tràmits pertinents d'adquisició pública i garantir la protecció i posada en
valor del patrimoni local.

Facilitar la col·laboració amb institucions acadèmiques, científiques o culturals que puguin estar
interessades en la recerca i estudi dels jaciments arqueològics locals, així com elaborar plans de
difusió i informació dirigits a la població del municipi i als visitants.
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3.  Donar trasllat d'aquesta moció al Consell Insular de Mallorca, Departament de Cultura i
Patrimoni, així com a les entitats o institucions interessades en la protecció del patrimoni històric.

Explicacions del sentit del vot:

1. PERE TORRENS ESCALAS:
El batle, Sr. Torrens, manifesta que si lleven el primer punt, votarà a favor de la moció. Explica els
motius: La subvenció és per un import de 100.000 euros que resulten insuficients, a més és per
concurrència competitiva, i les finques del poble que poden participar no compleixen els requisits. Diu
que abans de sol·licitar una subvenció, s’han d’estudiar les bases reguladores. Per tant, resultant
inviable complir els requisits d’aquesta subvenció, demana eliminar el punt primer de la moció.

B) ACTIVITAT DE CONTROL

10.- Donar compte dels decrets de Batlia

La Corporació es dóna per assabentada.

11.- Informes de Batlia

El batle informa als membres assistents sobre els següents assumptes:

Escola nova. L’únic solar del què disposa l’ajuntament, que pugui complir les condicions
requerides per la conselleria per ubicar la nova escola, és el solar del poliesportiu. Però es
presenten dos problemes: 1) Des de la DG de Recursos Hídrics han iniciat la tramitació d’una
nova cartografia de les zones inundables i han inclòs dins la zona inundable les parcel·les del
poliesportiu. Contra l’acord inicial, des de l’ajuntament hem presentat unes al·legacions i estem
pendents de resposta. Pot ser ho modifiquen; i, 2) ABAQUA, ens donen via lliure per ubicar l’
escola al poliesportiu, però ens demanen que posem en marxa l’obtenció de les servituds de pas
pels solars afectats per ampliar les canonades. En qualsevol cas, ara mateix tot queda pendent
de la resolució de la cartografia de zones inundbles que facin els de Recursos Hídrics.

Neteja dels dipòsits d’aigua. En primer lloc, diu, ha de fer una crítica al grup MÉS, perquè
novament van difondre informació falsa, la qual va ser publicada al diari Última Hora. La notícia
començava dient que MÉS PER BÚGER denuncia “el mal estat de les instal·lacions hidràuliques
del municipi”, primera mentida: La xarxa d’aigua dins sòl urbà es troba totalment renovada, i dins
rústic bona part ja ha estat renovada, s’ha anat canviant en la mesura que ha estat possible.
Una altra manipulació de la informació, els dipòsits d’aigua al dia següent ja estaven plens, es
van buidar per fer-los nets però l’endemà ja estaven plens; el que va passar és que va caure un
llamp, cosa que no havia passat mai, i es va carregar tot el sistema deixant la bomba sense
funcionar, la qual cosa va provocar els talls d’aigua, però no va ser a causa de la neteja dels
dipòsits com es va dir al diari. Després acusen de falta de transparència, quan aquell dia va
estar constantment donant la informació pels canals oficials, i fins i tot per “Info Búger”, ja que va
estar en tot moment en contacte amb na Tina i es va passar la informació al moment en què es
produïa. Finalment, diu que aquesta difusió d’informació falsa l’ha feta el Sr. Gallardo, qui fa una

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

JY
SD

R
9S

6H
SS

ZR
E3

YC
TS

KR
R

C
D

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

ug
er

.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

6 
de

 1
8 



Ajuntament de Búger

17 / 18

Ajuntament de Búger

1.  

2.  

3.  

4.  

oposició tòxica fent ús de mentides. El Sr. Gallardo intervé per al·lusions i diu que consti en acta
que no hi està d’acord, que la informació no va arribar al poble, i que ell té una altra opinió i veu
les coses de forma diferent.

Xarxa d’aigua potable. Ha sortit una nova convocatòria de subvencions anomenada Pacte de l’
Aigua, per millora de la xarxa d’aigua i ens poden concedir 169.000 € per dues actuacions:
Detecció i reparació de fuites, i digitalització de comptadors i sectorització.

Centre de dia. Després de mantenir una reunió amb el president de l’IMAS, es descarta aquesta
actuació per diversos motius: 1) No hi ha places pel poble, totes són de l’IMAS; 2) Llista d’espera
d’anys; 3) Si ho assumís l’ajuntament hauria d’aportar el personal, per la qual cosa implicaria
contractar a una empresa especialitzada amb el cost que això suposa.

Dinamitzador cultural. El batle cedeix la paraula a la regidora Sra. Catalina Alemany per informar
que l’anterior dinamitzador no pot continuar perquè no ho pot compatibilitzar amb els seus
estudis, i començarà una nova dinamitzadora. Després comenta que no es podran fer 2 grups
tret que hi hagi quòrum suficient.

C) PRECS I PREGUNTES

12.- Precs i preguntes

El grup MÉS PER BÚGER, fa les següents

PREGUNTES:

Com està en aquests moments tot el que fa referència a la construcció de l’escola nova?
Quines novetats hi ha hagut? Quines alternatives hi ha damunt la taula?

El batle contesta que ja s’ha informat al punt d’informes de Batlia.

Per què la neteja dels dipòsits d’aigua es fa en plena temporada alta de consum d’aigua?
La darrera vegada bona part del poble va quedar 72 hores sense aigua potable amb els
problemes que això implica.

El batle contesta que ja s’ha informat al punt d’informes de Batlia.

En quines actuacions concretes es pretenen invertir els 169.230,77 euros en ajudes del
Pacte per l’Aigua que el Consell de Mallorca destina als municipis de Mallorca?

El batle contesta que les actuacions previstes consistiran en revisió de fuites, digitalització i
sectorització de la xarxa d’aigua potable.

Hi ha diversos veïnats del carrer del Sol que es queixen que a altes hores de la matinada
hi ha un vehicle que circula a una velocitat excessiva i en direcció contrària. Heu rebut
queixes en aquest sentit? Es pot fer alguna cosa per prevenir un accident?
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El batle contesta que a l’ajuntament no ha arribat cap queixa.

Els vehicles que accedeixen al Poliesportiu des de Sa Pobla ho fan en alguns casos a una
velocitat excessiva. Podríeu posar reductors de velocitat en aquell tram de camí, així com
ja n’hi ha al tram en direcció Búger?

El batle contesta que ho estudiaran.

Fa dos plens en què hem fet la mateixa pregunta i se’ns ha donat una resposta que no té
res a veure amb el que hem demanat. Per motius de transparència, podríeu respondre? La
pregunta és aquesta:

“Respecte les línies pintades al tram de la carretera que és de competència municipal, no hi ha
cap línia groga marcada a la banda dreta en sentit ascendent, en canvi a la banda esquerra hi
ha trams pintats amb línia groga i d’altres que habiliten aparcaments que ocupen tres quartes
parts del carril de baixada, de manera que obliga els vehicles a traspassar la línia contínua
que hi ha enmig de la calçada. Aquesta senyalització compleix tots els requisits de la
normativa de trànsit?”
El batle contesta que el que s’ha fet és regular una situació que ja es venia produint.

PREC: Preguen que es pengin al portal de transparència de l’Ajuntament les actes correspoonents a
l’any 2024.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 4

JY
SD

R
9S

6H
SS

ZR
E3

YC
TS

KR
R

C
D

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

ug
er

.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

8 
de

 1
8 


		esPublico Gestiona - Ajuntament de Búger
	2025-01-14T11:06:20+0100
	Búger
	JAIME TORRES FERRER - 41518457F (FIRMA)
	Ho accepto


		esPublico Gestiona - Ajuntament de Búger
	2025-01-14T11:18:47+0100
	Búger
	PERE TORRENS ESCALAS - 43052263N (FIRMA)
	Ho accepto




